
   رقابت 
صابر ابر با 
خودش در 
جشنواره  
صابر ابر که در فیلم 
»یادگار جنوب« با 
چهره ای ناشناس 
نقشی کوتاه را بازی 
کرده بود، در پنجمین 
روز جشنواره فجر 
با دو فیلم »بعد از 
رفتن« و »کت چرمی« 
حضور داشت. 
صابر ابر تاکنون 
سه بار برای 
فیلم های »دایره 
زنگی«، »مینای 
شهر خاموش« و 
»درباره الی« نامزد 
دریافت سیمرغ 
بلورین جشنواره 
فجر شده است. 
باید دید این بازیگر 
امسال می تواند نظر 
داوران را برای کسب 
سیمرغ جلب کند.

گپ و گفت

خبرخبر
روزروز

دلیل تأخیر در معرفی داوران فجر چیست؟
مجتبی امینی، دبیر چهل ویکمین جشنواره فیلم فجر 
در گفت وگو با مهر، درباره تأخیر در معرفی هیئت داوران 
این دوره از جشنواره توضیح داد: شبکه های رسانه ای 
خارج از کشور از هر فرصتی برای فشار به اهالی فرهنگ 
و هنر استفاده می کنند. با این فشارها تلاش می کنند 
فضا را غــبــارآلــود کنند امــا مــا تــلاش داشتیم بستری 

فراهم بیاوریم تا اهالی فرهنگ و هنر با آرامش بتوانند 
در این جشنواره حضور داشته باشند و در آرامــش از 
همه برنامه های جشنواره استفاده کنند. قاعده هم 
این بود که فیلم های بخش های مختلف براساس همان 
زمان بندی ای که مدنظر داشتیم معرفی شدند و داوران 

هم به همین ترتیب در موعد مقرر معرفی می شوند.

امینی در پاسخ به این پرسش که اگر بازیگری از نگاه 
هیئت داوران شایسته دریافت سیمرغ دانسته شود 
امــا از حضور در اختتامیه امتناع کند، موضع شما 
چیست؟ گفت: وقتی هنرمندی برای جشنواره ارزش 
قائل است و به این رویداد اعتنا می کند و برای فرهنگ 
کشورش انــرژی می گذارد و با آن همراه اســت، قطعاً 

هیئت داوری در جمع بندی آرای خود این مسئله را 
جزو امتیازات او لحاظ می کند. 

این رویکرد مختص به جشنواره فیلم فجر نیست، 
در جشنواره های معتبر دنیا اگــر فــردی به جایزه آن 
جشنواره بی احترامی کند، به طور کامل از جشنواره 

خط می خورد.

   علی نصیریان در عاشقانه »هفت بهار نارنج«
اهالی رسانه امروز به تماشای دو فیلم »هفت بهار نارنج« و 
»روایت ناتمام سیما« در پردیس سینمایی ملت می نشینند. 

»هفت بهار نارنج« ساخته فرشاد گل سفیدی، فیلمبردار 
سینمای ایران است که در نخستین تجربه فیلم سازی اش به سراغ 

قصه ای عاشقانه رفته است. علی نصیریان، لادن مستوفی، سارا 
رسول زاده، فرهاد آئیش و هومن حاجی عبداللهی بازیگران این 

فیلم هستند.  
»روایت ناتمام سیما« دومین فیلمی است که در سینمای رسانه به 

نمایش درمی آید. این فیلم سومین ساخته علیرضا صمدی است 

که یک داستان شخصیت محور دارد و درباره شخصیتی به نام 
سیماست که اتفاق های پیرامون او محور اصلی درام داستان است. 

او تلاش می کند بی گناهی خودش را اثبات کند. آزاده صمدی، حامد 
کمیلی، غزل شاکری، مهران احمدی، مسعود کرامتی 

و مریم سعادت از بازیگران اصلی این فیلم سینمایی هستند.

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی
در گفت وگو با قدس:

مشکل فیلم  های اکران نشده 
را حل می کنیم

آرش خلیل خانه همزمان با برگزاری چهل 
و یکمین دوره جــشــنــواره فیلم فــجــر وزارت 
ارشــاد وعــده داد فیلم های جشنواره این دوره 
در اولویت اکــران هستند. این در حالی است 
کــه بــه دلیل مــحــدودیــت هــای ناشی از شیوع 
کرونا و نــاآرامــی هــای اخیر دست کم 33 فیلم 
نتوانسته اند به اکــران عمومی برسند و پشت 
ــم رونـــق سینما  ــای بــســتــه ســالــن هــای کـ ــ درهـ
مانده اند. علاوه بر این فیلم هایی که در جشنواره 
حــاضــر نــشــده انــد و مــایــل  هستند بــه  صــورت 
مستقل از این رویداد، اکران شوند هم وضعیت 

مبهمی دارند. 
ــای پـــس از جــشــنــواره  ــران هــ ــ در خــصــوص اک
ــف اکــــــران با  ــم هــای در صـ ــل ــی و مــشــکــلات ف
محمدمهدی اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد 

اسلامی به گفت وگو نشستیم که می خوانید. 

ــران فیلم های جشنواره امسال چه  ◾  بــرای اک
برنامه ای دارید تا مانند سال های گذشته با ریزش 

مواجه نباشیم؟
 اتفاق خوبی که امسال افــتــاده ایــن اســت که 
شـــورای نمایش، مجوز اکـــران همه فیلم های 
راه یافته به بخش مسابقه جشنواره را داده 
اســـت. یعنی فیلم های حــاضــر در جشنواره 
بدون دریافت مجوز شورای نمایش به جشنواره 
نیامده اند. سابق بر این ممکن بود یک فیلم در 
جشنواره شرکت کند و حتی برنده هم بشود 
اما شورای نمایش، پروانه اکران به آن نمی داد 
یا به فیلم ایراد می گرفت. امسال ما این روند را 
معکوس کردیم و گفتیم هر فیلمی که می خواهد 
در بخش داوری جشنواره شرکت کند باید اول 
پــروانــه نمایش آن صــادر شــود و در خصوص 
مــقــررات موضوع انجمن نمایش و اکـــران هم 

موضوع را دنبال کردیم تا تسهیل شود.

ــن اقــــدام ســبــب مــی شــود فیلم های  ◾ ــا ایـ  امـ
جشنواره امسال خود به  خود در اولویت نمایش 
قرار بگیرند در حالی  که بیش از 30 فیلم سینمایی 

هنوز نتوانسته اند پروانه نمایش دریافت کنند. 
 در این دو سال که من مسئولیت وزارت ارشاد 
را بر عهده داشته ام مشکلی در زمینه پروانه 
نمایش نداشته ایم. البته بعضی از فیلم ها 
مسائلی داشته اند مثلاً خود تهیه کننده مایل 
نیست فیلمش، اکــران عمومی شود یا فیلمی 
بــرای بعضی تغییرات در رفــت  و برگشت به 

شورای نمایش است. 
من در جریان جزئیات مسائل و مشکلات همه 
این فیلم ها نیستم و حضور ذهن هم ندارم که 
بخواهم همه مسائل فیلم ها را تشریح کنم اما 
مسئله جــدی در ایــن زمینه وجــود نــدارد و ما 
آماده همکاری با دوستان تهیه کننده و کارگردان 
هستیم. برای نوبت اکران هم مشکلی نیست. 
سالن های نمایش ما در حال افزایش است و 
در همین دوره حدود 200 سالن نمایش افتتاح 

 شده و یا در حال افتتاح است.

ــرای حل  ◾ ــ  وزارت ارشــــاد آمـــادگـــی دارد تــا ب
مشکلات و یا ممیزی فیلم ها همکاری کند؟

بله! حتماً ایــن آمــادگــی را داریـــم. ما به دنبال 
تقویت اقتصاد و تقویت معیشت حوزه سینما 

هستیم.

 قوانینی مثل اینکه تهیه کنندگان تا مشکل  ◾
فیلم قبلی خود را حل نکنند، نمی توانند برای تولید 
جدید مجوز بگیرند، ناقض صحبت های شما در 
خصوص تقویت اقتصاد سینماست. برای این 

موضوع چه تدبیری دارید؟
مــا ایــن مسئله را حــل می کنیم. مــن آمادگی 
خــــودم، مــجــمــوعــه وزارت ارشــــاد و معاونت 
ــا مــشــکــلات  ــلام مــی کــنــم تـ ــ ســیــنــمــایــی را اعـ

تهیه کنندگان را حل وفصل کنیم.
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و هنر فرهنگ 

فیلم روز

در  حاشيه

برای سینمای 
کودک و 
نوجوان 
می جنگیم

حامد جعفری 
تهیه کننده انیمیشن 
»بچه زرنگ« درباره 
میزان احتمال نامزدی 
یا دریافت سیمرغ این 
انیمیشن گفت: وقتی 
نمی دانم هیئت داوران 
چه کسانی هستند 
نمی توانم پیش بینی 
کنم و در این باره نظر 
دهم. ولی درباره اینکه 
ما چرا در جشنواره 
حضور پیدا کردیم؛ 
طبیعی است که ما 
برای سینمای کودک و 
نوجوان می جنگیم و 
تلاش می کنیم از هر 
فرصتی برای دیده شدن 
این سینمای مغفول 
استفاده کنیم. 

آرش شفاعی مــردی بلندقامت، یک 
اصفهانی دوست داشتنی که سال هاست 
ساخته هایش در سینمای ایران خاطرات 
ما را ساخته است. این تصویر و تصور همه 
ما از »کیومرث پوراحمد« اســت. او را با 
لحظه های شیرین و داستان های پرکشش 
»قصه های مجید« می شناسیم. او را با »بی بی چلچله« و بازی 
ماندگار داوود رشیدی به خاطر داریم و بازی های تلخ و شیرینی 
که از خسرو شکیبایی در »خواهران غریب« و »اتوبوس شب« 
گرفت. بــرای همین خاطرات و لحظه هاست که نمی توانیم 
ببینیم خود او تصمیم گرفته است تصویر آن مرد بلندقامت 

اصفهانی را در ذهن ما خراب کند.
»پــرونــده بــاز اســت« هیچ چیزی به کارنامه کــاری پوراحمد 
اضافه نکرد، برعکس خیلی به این کارنامه آسیب زد. ما او 
را با توانایی اش در شناخت قصه به یاد داشتیم. پوراحمد 
در طول سال های کارگردانی اش چه فیلم نامه هایی از خود 
و چه اقتباس هایی از نویسندگان دیگر مانند ژوزه مائورو ده 
واسکونسلوس، اریش کستنر، کیومرث مرادی کرمانی، حبیب 
احمدزاده  و... را با این شناخت و توجه انتخاب کرده است؛ 
همه فیلم هایش داستانی پرکشش داشته و مخاطب را با خود 

همراه کرده اند. 
عــلاوه بر همه ایــن هــا، پوراحمد در کشف و میدان دادن به 
بازیگرانی گمنام و تبدیل کردنشان به بازیگران ستاره ید طولایی 
دارد. نمونه خیلی روشنش مـــادرش زنــده یــاد پروین دخت 
یزدانیان بود که به کمک پوراحمد، حتی به دریافت دیپلم 
افتخار بهترین بازیگر نقش دوم زن از یازدهمین دوره جشنواره 
فیلم فجر هم نائل آمــد. بازیگرانی چون الناز شاکردوست، 
مهدی باقربیگی، مهرداد صدیقیان، بهزاد خداویسی، مهوش 
ــران مدیون  افشارپناه و... درخشش خــود را در سینمای ای

انتخاب های پوراحمد و فیلم های او هستند. 

روخوانی مقاله یا دیالوگ؟ ◾
»پــرونــده بــاز اســت« همه ایــن ویژگی ها و امتیازات را به باد 
می دهد. فیلم نامه چنان سست و بی چفت و بست است 
که از همان اول مشخص است از دل آن نمی توان فیلمی  با 
حداقل استانداردها بیرون آورد. ما با قصه ای جاندار و پرکشش 
روبه رو نیستیم. اصل ماجرای منجر به قتل ساده و دم دستی 
است و در فیلم نامه هم شاهد داستان های فرعی جاندار که 
سستی داستان اصلی فیلم را جبران کنند، نیستیم. فیلم نامه 
گاهی زمینه هایی برای این داستان های فرعی ایجاد می کند 
اما خودش به دنبال آن ها نمی رود مثلاً ماجرای مادر فرهاد 
و دلیل فرار کردنش یا مشکلاتی که پدر فرهاد می توانست 
به دلیل مشکل تکلم در پیدا کردن شغل با آن روبــه رو شود. 
روابط میان افراد با خام دستانه ترین شکل ممکن طراحی شده 

است و از همه بدتر )تأکید می کنم بدتر!( دیالوگ های شعاری، 
تراش نخورده و گل درشتی است که بر زبان شخصیت های 
داستان قرار می گیرد. در بسیاری از صحنه های فیلم احساس 
می کنیم بازیگران در حال روخوانی یک مقاله هستند تا اجرای 

یک صحنه زندگی واقعی. 
ضعف کارگردانی از سر و روی فیلم می بارد. تیم تولید به خود 
زحمت نــداده چند روزی را در محیط هایی مانند زنــدان یا 
کانون اصلاح و تربیت بگذرانند یا به یک خبرگزاری سر بزنند 
و واقعاً شیوه کار خبرنگاران رسانه ها را ببینند. اصلاً مشخص 
نیست درد فیلم چیست و هدف از ساخت آن چیست؟ قرار 
است علیه قانون قصاص فیلمی  ساخته شود؟ واقعاً این فیلم 
مخاطبان را تحت تأثیر قرار می دهد و درباره درستی یا نادرستی 
یک قانون آنان را به تفکر وامی دارد؟ روند رسیدگی به پرونده و 
دادگاه آن قدر دم دستی و بدون حوصله ساخته شده که حتی 
مخاطب همراه با کارگردان هم بــاور نمی کند در یک پرونده 
رسیدگی به قتل این گونه دادگاه و روند تشکیل پرونده پیش 

می رود. 

فاجعه بازیگری ◾
اما از همه چیز بدتر، بازی هاست. فیلم مجموعه ای از بازیگران 
بد و انتخاب های بد اســت. البته باید کمی  بــرای پویا نجفی 
بازیگر نقش اول فیلم استثنا قائل شد. او نقش سنگینی دارد و 
تا حدود زیادی از پس آن برآمده است اما دیگر بازیگران فیلم به 
راستی نمی دانند از نقششان چه می خواهند و به همین دلیل 
بازی ها هیچ کمکی به فیلم نمی کند. پژمان بازغی و لهجه اش 
آن قدر بد از کار درآمده که نمی شود آن را تحمل کرد. حسین 
پاکدل هم انگار نخستین بار است جلو دوربین قــرار گرفته 
ــازی اش از  اســت. از همه بدتر محمدرضا غفاری است که ب
بازیگران تازه کار فیلم هم در سطح پایین تری قرار دارد. »پرونده 
باز است« ما را با پوراحمدی روبه رو می کند که همه ویژگی های 
قابل احترام خود را از دست داده اســت. نه کارگردانی قابل 
است، نه فیلم نامه هایش داستانی جذاب و پرکشش دارد و 
نه بازیگرانش ما را به آینده امیدوار می کنند. گفته شده این 
فیلم آخرین فیلم کــارگــردان خواهد بــود. امیدواریم چنین 
باشد؛ این حرف نه به معنای تخریب و نه توهین به پوراحمد 
اســت. اتفاقاً از سر دوســت داشتن و علاقه به او و سینمای 
اوست. سینمایی که زمانی ما را با گذشته های خوب و دوست 
داشتنی، با سنت ها و با فرهنگمان مرتبط می ساخت. اگر واقعاً 
این آخرین فیلم پوراحمد است، آرزو می کردیم آخرین فیلم 
پوراحمد نه یکی از این فیلم های چند سال اخیرش بلکه فیلمی 
 محترم مانند »اتوبوس شب« باشد و اگر واقعاً هنوز پوراحمد 
برای بازنشستگی تصمیم نگرفته است، کاش کسی او را در این 
تصمیم استوار کند تا تصویر کارگردان دوست داشتنی را در 

ذهن ما بیشتر از این خراب نکند.

درباره فیلم »پرونده باز است«

آقای پوراحمد! دیگر فیلم نسازید
و  منتقدان  انجمن  عضو  مظفری،  حامد 
نویسندگان سینما »کــت چرمی« را باید امتداد 
حرکت تیمی دانست که در »مرد بازنده« شکل گرفته 
بود، آنجا مهدویان کارگردان بود و اینجا مشاور، آنجا 
کامران حجازی در کنار امیر بنان بود و اینجا تهيه کننده، آنجا جواد 
عزتی بازیگر اصلی بود و نقش مأمور خسته، پریشان حال و آرمان گرای 
به دنبال افشای فساد را بازی می کرد و در »کت چرمی« همین نقش 

را دارد.
عزتی در »مرد بازنده« در مسیر نیل به حق با افراد مختلف روبه رو 
می شد و در »کت چرمی« همین مسیر را طی می کند. آنجا هرازگاه 
پیشنهاداتی اعم از تطمیع و تهدید سمت مأمور خسته می آمد و 

اینجا همان اتفاق ها می افتد. 
تفاوت کجاست؟ جاه طلبیِ خلقِ تفاوت، چه شد؟ فقط سازمان شغلی 
مأمور، تغییر یافته است حتی گویش، لحن، گریم، حالات رفتاری و 

سکنات اجتماعی »مرد بازنده« در »کت چرمی« تکرار شده است.  
پرسش این است آیا ایرادی دارد که ادامه ای بر کارهای موفق ساخته 
شود، پاسخ این است تعریف ما از موفقیت باید مشخص باشد. آیا 
اوضــاع گیشه ای مرد بازنده آن قدر رضایت بخش بود که دنباله ای 
برایش ساخته شود و اگر کت چرمی ادامه »مرد بازنده« است، چرا 
نگفتند: »مرد بازنده 2«. به طور کلی فیلم نامه »کت چرمی« برای 

سازندگان چه تازگی داشته است؟ 
کارگردان ها زمانی فیلم های آژانــس شیشه ای، ارتفاع پست، دو 
زن، تسویه حــســاب، سگ کشی، آقــایــوســف، بــرف روی شیروانی 
داغ، هامون، ناخدا خورشید، دنــدان مــار، ســرب، شیر سنگی و... 
ــای نسخه سینمایی،  ــاری کــه جــدا از ارزش هــ را می ساختند؛ آثـ
فیلم نامه های آن هـــا هــم دســت بــه دســت می چرخید و در میان 
سینمادوستان یا دانشجویان سینما به عنوان منبع مطالعاتی 
مورد استفاده قرار می گرفت. آن زمان با خواندن فیلم نامه ها متوجه 
نقش سناریو در تولید می شدیم ولی حالا چه بر سر سینمای ما و 

سازندگان فیلم آمده است؟
خود عوامل »کت چرمی« می توانند به نسخه مکتوب فیلم نامه یا 
فیلم نوشت به عنوان منبع مطالعاتی بنگرند؟ آیا می شود فیلم نامه 
کت چرمی را منتشر کرد و انتظار داشت مخاطب بازار نشر آن را بخرد 
و تورق کند؟ اصلاً درباره همان مرد بازنده چطور؟ حالا نه فقط مخاطبان 
عام بلکه چاپ چنین فیلم نامه هایی همان مخاطبان خاص بازار نشر را 

به خود جلب خواهد کرد؟ بعید است. 
کت چرمی ادامه همکاری تیم مهدویان است ولی ادامه ای بی نوآوری. 
سوژه پیگیری پرونده های خاص مفاسد از دریچه ذهن یک مأمور 
خسته، ایده بدی برای فیلم سازی نیست اما مسئله لکنت در طرح 

و پیش فساد کامل داستانی و گفتن از عقبه و پس 
در »قـــارچ است؛ به عنوان مثال رسول ملاقلی پور 
و در مقام سمی« به خوبی در آن غور کرده بود 
بــه کــوه به قیاس، کت چرمی در حد یک ناخنک 

مسئله فساد پرداخته است. 
این ورود ناقص به یک معضل اجتماعی 

مــــــمــــــیــــــزی یا به دلیل 
ســازنــدگــان اســــت یا 
قـــــــــدرت 
تـــــــهـــــــور 

ورود به سوژه 
را نــدارنــد در این 

صــورت چــه نــیــازی اســت به 
ایـــن ســوژه هــا پــرداخــتــه شــود. 
بهتر اســت فیلمسازان همان 
نگاه ماکیومنتری ویکی نگار 
ــد تا  نــیــمــروزی را ادامـــــه دهــن
دســـت کـــم آرشـــیـــو تــصــویــری 
برای پرونده های تاریخ معاصر 

بسازند.

درباره فیلم »کت چرمی« 

ناخنک به پرونده های خاص مفاسد 

زاویه دید

زهره کهندل سابقه چهل و یک دوره برگزاری یک جشنواره یعنی 
تجربه شرایط مختلف، یعنی گذر از پل آزمون و خطا، یعنی پیش بینی 
بحران و یعنی بلوغ اما آنچه در برگزاری این دوره از جشنواره فیلم فجر 
می بینیم، تصمیم های خام و آنی و بلاتکلیفی سرفصل مشترک 
اتفاق های آن است، گویی دور اتاق شیشه ای جشنواره، دیوارهای 
بتنی کشیده اند تا اخبارشان در زمان مقرر و مناسب اعلام شود به 
این بهانه که از گزند نقد و حمله رسانه ها به تصمیم های ستاد برگزاری 

مصون بمانند. 
اعلام نشدن اسامی داوران جشنواره، بلاتکلیفی در وجود سیمرغ 
مردمی، سیمرغ بهترین انیمیشن و سیمرغ بهترین فیلم نامه 
اقتباسی در ترکیب جوایز، نامشخص بودن فیلم هایی که قرار است به 
جشنواره های استانی بروند و در پی آن مشخص نبودن بلیت فروشی 
برای استان ها از مسائلی است که خبری قطعی و رسمی درباره آن ها 

اعلام نشده است. 
تأخیر در برگزاری جشنواره های استانی فیلم فجر هم مسبوق 

به سابقه است اما معمولاً این تأخیر، دو تا سه روز بوده است 
نه پنج تا شش روز! جشنواره فیلم فجر مشهد از امروز عصر 
آغاز به کار می کند و تا 24 بهمن ماه ادامه دارد اما تا یک روز 
پیش از شروع جشنواره، هیچ خبری از جدول اکران و فیلم هایی 
که قــرار اســت به سینماهای ایــن شهر بیایند، نیست چون 

مرکز)تهران( در این باره خبری نداده است. شاید اگر محمد 
خزاعی به عنوان رئیس سازمان سینمایی در انتخاب دبیر این 
دوره، کمی سلیقه و سعه صدر از خود نشان می داد گزینه های 
بهتری برای تکیه بر این صندلی داغ داشت و به جای مجتبی 
امینی که تهیه کننده ای با عقبه سیاسی است، با سپردن سکان  
جشنواره به یک مدیر سینمایی، جشن بزرگ سینمای ایران با 
سر و شکل بهتری برگزار می شد. مهم ترین مسئله این دوره، 

بی برنامگی و اعلام های دقیقه نودی است. 
ــن جــمــلــه ختم  ــ ــه ای ــن اطـــلاعـــات دربــــــاره جـــشـــنـــواره بـ ــریـ آخـ
ــواره ای که  ــنـ ــیــســت!« جـــشـ مـــی شـــود کـــه »هـــنـــوز مــشــخــص ن
ــده دوره قبلی  ــرونـ ــه دائـــمـــی آن بـــا بــســتــه شــــدن پـ ــیــرخــان دب
ــرصــت بــرنــامــه ریــزی و پیش بینی  بـــاز مـــی شـــود یـــک ســـال ف
دارد ولــی اکــنــون در معرض شــرایــط پیش بینی نــشــده ای قــرار 
 گرفته کــه نــه بـــرای آن هـــا فــکــری کـــرده و نــه بــرایــشــان بــرنــامــه ای 

دارد.

آنچه در برگزاری این دوره از جشنواره فیلم فجر می بینیم

جای خالی یک سکاندار سینمایی


